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NAŠA ŠKOLA

Dani zime, neobično blage, još traju, a ovogodišnji dani karnevala, veseli 
i zanimljivi kao i obično, upravo su minuli. Osjetimo ih kroz riječi naših 
mladih literata.

Radosti ovih i proteklih dana

Život je maska
Došlo je vrijeme karnevala. Gotovo cijela Rijeka i Grobnik ustali su i 

spremno dočekuju velike zabave pod maskama. Na Čavlima se svake subote 
ljudi vesele, stavljajući na sebe razne krpice i glumeći nekog drugog.

Pitam se, događa li se to samo jednom na tjedan ili su to maske koje ko-
ristimo svakodnevno, svaki put kad odemo na posao, u školu, ili dok se na 
bilo koji način predstavljamo  društvu u kojem živimo. Svi se žele pokazati 
u najboljem svjetlu pa zato, kad izađu iz svog vlastitog doma, pripremaju 
smješak, pokušavajući pokazati kako je njihov život savršen.

Svi znamo da je život nepredvidiv, da donosi uspone i padove, loše i do-
bre vijesti. Svatko u svojoj mašti živi mirnim i lijepim životom, ali stvarnost 
se razlikuje. U svijetu se događaju katastrofe, nesreće koje odnose majke, 
očeve, djecu...

Život donosi prepreke koje nam oduzimaju sreću, energiju, a ponekad 
preusmjeravaju naše ciljeve. Prava sreća leži u obitelji, prijateljstvu i ljuba-
vi. Mnogi to zaboravljaju. Mnogi bi se mogli prestati pretvarati i iskreno se 
nasmiješiti te spoznati prave vrijednosti.

Moramo skinuti maske i ponašati se onako kako se osjećamo. A ludi 
maškarani dani dopuštaju pretvaranje i glumu, te svojevrstan bijeg iz stvar-
nosti. 

Petra Brekalo, VIII.a
Fešta

Va maškarah 
si su ludi,

celo se selo 
vaje zbudi.
Si se smiju
od smiha 
suze teču.

Čelice, 
kravice, 

vragi 
i krajice,

si skupa kantaju,
rada tancaju.

To j zabava prava
aš 

va maškare 
si vole poć,

pozabit brige 
za jednu noć. 

Stella Paris, VI.b

Tri prve nagrade
Koncem prošle godine Katedra 

Čakavskog sabora Grobnišćine 
nagradila je najuspješnije liter-
arne i likovne radove učenika 
grobničkih osnovnih škola. 

U kategoriji literarni radovi 
– poezija prvu nagradu među 
učenicima viših razreda dobila 
je Karmela Nina Barić, učenica 
7. a razreda OŠ Čavle za pjesmu 
«Lipota Grobnišćine». 

U kategoriji litararni rado-
vi – proza prvu nagradu među 
učenicima nižih razreda dobila je 
Andrea Juričić, učenica 4.a raz-
reda za rad «Mojmu prijatelju», 
a među učenicima viših razreda 
Laura Malovac, učenica 8. b raz-
reda za rad «To j moj život». 

U ovom broju «Gmajne» obja-
vljujemo prvi navedeni rad.

Lipota Grobnišćine
Lipota Grobnišćine

Se biš dal
da zavavik

uživaš lipotu rojenoga kraja.
Kod mater ju voliš,

kod voda j.
Ne moren bez nje.

Lipa kad diši,
črjenko kad doleti…

Va životu 
niš drugo ti ne rabi.

Po letu,
kad na teploj zemji 

ležiš,
ponovo si rojen;
slobodu uživaš,

aš 
za lipotu rojenoga kraja,

ti si 
za pravo reć 

rojen.

Karmela Nina Barić, VII a

I bez snijega dosade nema
Svako godišnje doba ima svoje ljepote. Proljeće donosi buđenje prirode, i mi, djeca, tada najviše uživamo. Ljeti, 

kad je kraj školskim brigama, počinju topli i sunčani dani. Ujesen nam priroda pokazuje svoju razigranost u bojama 
nudeći nam plodove.

A zima? Nema ništa ljepše od snijega, iako ga ove godine nema. Moj kraj je uvijek lijep. Nikad mi nije dosadno, 
jer svaki novi dan unosi zanimljive trenutke u moj život.

Toni Babić, VI.b

Pripremio: Z. Kurtović

Trenuci druženja: Radost je uvijek u nama
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RIJEČ GLAVNE UREDNICE

Poštovani čitatelji! 

Prošlo je i to. Mesopust je finil. Od Tri 
kralja do pusnog utorka maškarali 
smo se, uživali, pravili se da smo 

neki drugi, šalili se, smeli, obahajali mesta, 
tancali… Sad je opet sve po starom. Ali 
zato je tu Gmajna da Vas još jedanput pod-
sjeti na sve što se dogodilo u Čavlima.

Grobnički dondolaši ponovno su svih 
učinili ponosnima na pripadnost ovom grobničkom kraju. Prvi 
put zazvonilo je i zvono ispred kuće pokojnoga Ivana Raka 
Diže za početak mesopusta, zvonila je i Grobnišćina na mani-
festaciji Grobnišćina zvoni, ali zvonili su i Platak, Viškovo, 
Matulji, Rijeka i slovenski Kanal ob Soči. Tancalo se va Domu 
saku subotu, ali i spalilo mesopusta na pusni utorak ča nas je 
vrnul va stvarnost. Na sve to nas u ovoj Gmajni podsjeća naš 
dopisnik iz Grobničkih dondolaša Aljoša Žeželić.

U ovom broju govoriti ćemo o proračunu za 2007. godinu, 
kolega Zlatko Kurtović razgovarao je s članicom Poglavarstva 
Nadom Luketić, napravili smo i usporedbe kako se proračun 
kretao kroz godine, usporedili smo ga i s onim u drugim jedini-
cama lokalne samouprave iz riječkog prstena. 

Imamo i čast što nam se priključio Dražen Herljević, 
grobničke gore list, Sobolčan, inače zamjenik glavnog ured-
nika Novog lista. 

Donosimo vam i pregled najvažnijih odluka sa Poglavarstava 
i Općinskog vijeća. Naša stalna dopisnica iz Grada Grobnika, 
Vlasta Juretić, u ovom broju piše o svome Gradu i Grobničkom 
kaštelu, a Arsen Salihagić o svome viđenju identiteta Općine 
Čavle. Ponovno smo dio lista prepustili djeci iz Osnovne škole, 
a sportsku stranicu posvetili smo jedinom prvoligaškom klubu 
u Čavlima - zlatnim odbojkašicama Grobničana. 

Na samom kraju vratit ćemo se opet na početak, na karneval  
i završiti  Maškaranim Platkom – veselom manifestacijom koja 
je ove godine okupila čak petstotinjak maškaranih sudionika i 
gostiju. S tim događajem, čije će fotografije nadamo se izazvati 
smiješak na vašem licu, pozdraviti ćemo vas do slijedećeg sus-
reta. Do konca travnja! 

Ugodno čitanje
Sandi Bujan Cvečić



4
Gmajna, broj 3, ožujak 2007.

Finaciranje općina uređeno je Zakonom o finan-
ciranju jedinica lokalne i područne (regionalne) sa-
mouprave. Slijedom ovog Zakona proračunske pri-
hode možemo razvrstati na prihode iz vlastitih izvo-
ra, zajedničke prihode na razini države i dotacije iz 
državnog i županijskog proračuna.

Na većinu navedenih prihoda Općina može 

Nada Luketić, zadužena za proračun i financije od 
samog osnitka Općine

IZ PRVE RUKE
RAZGOVOR: Nada Luketić, zamjenica Općinskog načelnika i 
članica Općinskog poglavarstva zadužena za financije

Proračun Općine za 2007. godinu:
realan, razvojan i socijalan
Nadamo se da će početkom druge polovice ove godine krenuti izgradnja sportske dvorane u 
Mavrincima, koja bi prema procjenama trajala dvije godine. 
Dvorana će se financirati iz Općinskog proračuna kroz tri proračunske godine. U Proračunu 
za 2007. godinu za tu je namjenu planirano 6,5 milijuna kuna.

Proračun općine je financijski dokument koji 
sadrži sve planirane prihode i rashode za jed-
nu fiskalnu, odnosno kalendarsku godinu. Do-

nosi ga, kao temeljni financijski akt, Općinsko vijeće 
krajem tekuće godine za sljedeću godinu. Proračun 
Općine Čavle za 2007. godinu usvojen je 30. studenog 
2006., a objavljen u Službenim novinama Primorsko-
goranske županije br. 50/06. 

U cilju boljeg informiranja o općinskom proračunu 
za 2007. godinu u tablici na 6. stranici dajemo pregled 
njegovih osnovnih stvaki, a u razgovoru s gospođom 
Nadom Luketić doznajemo najvažnije pojedinosti o 
proračunu u cjelini i o sadržaju pojedinih elemenata. 
O samim detaljima proračuna svaki građanin može 
dobiti informacije u Upravnom odjelu i na web strani-
ci Općine. 

Sugovornica “Gmajne”, gospođa Nada Luketić, 
zadužena je za općinske financije od samog osnutka 
Općine 1993. godine, a već drugi mandat usporedo 
obavlja i funkciju zamjenice Općinskog načelnika, pa 
je sasvim sigurno da ćemo sve informacije o pritjecanju 
novca u općinski «takujin», kao i o njegovom trošenju 
tijekom ove godine dobiti «iz prve ruke».

Finaciranje Općine: veći javni standard
bez umanjivanja osobnog 

Veličinu općinskog proračuna, ili debljinu 
općinskog “takujina”, određuje visina njegovih 
prihoda. Koji su osnovni izvori ovih prihoda, o 
čemu oni ovise i koliko sama općina može utjeca-
ti na njihovu veličinu.

utjecati na direktan ili indirektan način, ali kako nji-
hovo povećanje u konačnici obično završava na teret 
građana potrebno je voditi računa o razini njihova 
opterećenja.

Na proračunske prihode bez opterećenja građana 
možemo računati samo stvaranjem uvjeta za dolazak 
novih investitora. Intenzivnom izradom urbanističkih 
i detaljnih planova uređenja Općina Čavle stvara 
preduvjete za novu stambenu izgradnju i dolazak 
novih poslovnih subjekata koji će svojom djelatnošću 
povećavati njen proračun.

Sve ostale zakonom predviđene mogućnosti, pa i 
prirez, povećavaju osobne izdatke i ugrožavaju os-
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IZ PRVE RUKE

Visina proračuna za 2007. godinu:
najveći porast prihoda od
kapitalne imovine

Planirani prihodi općinskog proračuna za 
2007. u odnosu na ostvarene prihode u 2006. go-
dini veći su za 22%. Koji su glavni razlozi ovog 
povećanja? 

Za 2007. godinu planirani su prihodi u iznosu od 
31.990.000 kuna. U njihovoj strukturi porezni prihodi 
čine, s udjelom od 53 posto, najveću stavku. Na visinu 
poreznih prihoda veliki utjecaj ima Zakon o brdsko-
planinskim područjima, a u svezi s njime i Zakona o 
financiranju jedinica lokalne samouprave. Prvim je 
Zakonom Općina Čavle svrstana u brdsko-planinska 
područja, a drugi određuje da 92 posto ubranog poreza 
na dohodak na području naše Općine pripada našem 
Proračunu.

Izmjene Zakona o financiranju jedinica lokalne sa-

obni standard. Javni standard je vrlo važan ali ne bi 
bilo dobro da debljinu općinskog «takujina», kako 
vi kažete, povećavamo na uštrb životnog standarda 
mještana.

Na ovo pitanje moguć bi bio i ovakav odgovor: 
daljnja preraspodjela zajedničkih prihoda u korist lo-
kalne samouprave. Odnosno, ono što se ovdje ubere 
moralo bi i ostati ovdje. No, to je u osnovi pitanje 
koje mora riješiti politika na razini države. U ovom 
trenutku i na ovoj razini o tome ne možemo rasprav-
ljati.

mouprave, koje su u primjeni od 01.01.2007. godine, 
nisu imale značajniji učinak na naš Proračun.

Slijedeće prihode, s 19 posto udjela u ukupnim 
prihodima, čine dva prihoda koji se temelje na odlu-
kama Općinskog vijeća. To su prihod od komunalne 
naknade i prihod od komunalnog doprinosa, koji se 
plaća za stambenu ili poslovnu izgrdanju na području 
naše Općine. Zakonom o komunalnom gospodarst-
vu utvrđeno je da se prvi mora trošiti za održavanje 
postojeće, a drugi za izgradnju nove komunalne infra-
strukture. 

Prihodi od kapitalne imovine ostvaruju se od pro-
daje imovine. U prošloj godini po tom osnovu ostva-
reno je svega 134.000 kuna, dok je za 2007. godinu 
planirana prodaja zemljišta u iznosu od 5,8 milijuna 
kuna. To je ujedno i osnovni razlog temeljem kojeg se 
planira veći proračun u 2007. godini za 22%.

Potpore od države i županije moguće je ostvari-
vati za projekte koji su u fazi realizacije. U ovoj go-
dini startat će nekoliko kapitalnih projekata za koje 
postoji realna pretpostavka da ih sufinancira i država 
i županija. 

Svi planirani prihodi za 2007. godinu procijenjeni 
su realno, što znači da su u postojećim okolnostima 
i ostvarivi. S ovogodišnjim prihodom po stanovniku 
(oko 5.000 kuna) nalazimo se na četvrtom mjestu u 
Riječkom prstenu. U odnosu na prihode prvog cjelo-
vitog proračuna Općine (1994.) ovogodišnji su veći 
6,6 puta.

Nastavak na 6. stranici
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IZ PRVE RUKE

Gospodarsko-komunalni projekti:
financiranje sportske dvorane kroz
tri proračunske godine

     U strukturi rashoda najveće stavke tradicio-
nalno su «rezervirane» za razvoj gospodarstva 
i komunalne poslove. Koji su najveći gospodar-
sko-komunalni projekti u 2007. godini i kako će 
se financirati?

Najznačajniji projekt u ovoj godini je svakako 
izgradnja sportske dvorane koja će se graditi u Mavr-
incima pored nogometnog igrališta. Pripreme za ovaj 
projekt traju tri godine. Početkom veljače ove godine 
podnijet je zahtjev za građevinsku dozvolu. Nadamo 
se da bi početkom druge polovice ove godine mogli 
krenuti s izgradnjom koja bi prema procjenama trajala 
dvije godine.

Financiranje ovog projekta planira se iz Proračuna 
Općine, kroz tri proračunske godine. U ovoj godini za 
tu namjenu planirano je 6,5 milijuna kuna.

Sportska dvorana je nužna udrugama u sportu, 
školskoj i predškolskoj djeci pa i ostalom dijelu 
stanovništva za mogućnost rekreacije. Ona je ujedno i 
preudvjet za daljnji razvoj sporta. Danas neki klubovi 
moraju održavati utakmice u susjednim općinama, a o 
novim sportovima ne može se ni razmišljati.

Slijedeći značajan 
projekt je uređenje 
zgrade u Gradu Grob-
niku, koju kolokvijalno 
zovemo Čitaonica Grob-
nik. Odabran je izvođač 
za kompletnu adaptaciju 
zgrade, a radovi će kre-
nuti 01. 03. 2007. godine. 
Osnovni je cilj sačuvati 
objekt i omogućiti 
mještanima njegovo ad-
ekvatno korištenje.

I u ovoj godini nas-
tavlja se izrada prostor-
no-planske dokument-
acije, kao bitnog predu-
vjeta za daljnji razvoj. 
Naglasak je na područje 
Platka, kako bismo ovaj 
naš prirodni biser valo-
rizirali na pravi način.

Kod komunalne in-
frastrukture značajan 
projekt je zbrinjavanje 
otpadnih voda u Novom 
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Struktura rashoda u 2007. godini:
razvoj Općine strateški cilj

Struktura proračunskih rashoda uvijek izra-
žava strateške ciljeve i prioritete određene sre-
dine. Od čega u Općini Čavle zavisi i kako se od-
ređuje visina izdvajanja za pojedine djelatnosti?

Naravno, polaznu osnova za planiranje rashoda 
čini visina planiranih prihoda. Zatim postoje zakon-
ski propisi koji određuju strogu namjenu pojedinih 
prihoda, kao i obveze po suvlasništvu u komunalnim 
društvima. Pored toga, za svaku proračunsku godinu 
Ministarstvo financija propisuje indekse rasta za 
najznačajnije rashode. Za 2007. godinu globalni rast 
rashoda procijenjen je po stopi od 6,4%.

Preostali dio prihoda raspoređuje se temeljem pri-
premljenih programa i projekata te za zadovoljavanje 
javnih potreba preko udruga u sportu i kulturi, za fi-
nanciranje predškolskog odgoja na području općine i 
pomoć u sufinanciranju škole.

Od osnutka Općine najveći dio sredstava usmjeren 
je na stambeno komunalne poslove. Tu je prevladalo 
mišljenje da je stanovništvu najbitnije imati dobru 
cestu, dobru javnu rasvjetu, uređene zelene površine, 
uređeno groblje, riješene probleme opskrbe vodom, 
osiguran javni prijevoz. 

Prihodi i rashodi proračuna Općine za 2007. godinu
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IZ PRVE RUKE

Izdaci za ostale djelatnosti:
bez većih promjena

Pored ulaganja u gospodarsku i komunalnu infra-
strukturu, značajna proračunska sredstva ulažu se 
u sport, kulturu, socijalnu skrb, zdravstvo... Koje su 
osnovne karakteristike ovogodišnjih ulaganja u ove 
djelatnosti?

Što se tiče financiranja sporta, kulture, socijalne 
skrbi i zdravstvene zaštite nema značajnih promjena u 
odnosu na 2006. godinu. 

Nastavljamo s financiranjem udruga koje u sportu 
i kulturi okupljaju velik broj djece i mladeži. Kroz 
financiranje udruga u kulturi stvaraju se dobre pret-
postavke za raznoliku ponudu kulturnih događanja. 
U 2007. godini predviđena su i sredstva za otvaranje 
općinske knjižnice s dodatnim sadržajima.

Kod socijalne zaštite postupamo sukladno Soci-
jalnom programu, a u zdravstvu i ove godine nastav-
ljamo s preventivnom zdravstvenom zaštitom. Takav 
vid pomoći, sudeći prema povratnim informacijama, 
vrlo je dobro prihvaćen, tako da će i u 2007. godini 
pretežiti dio sredstava planiranih za ovo područje rada 
biti angažiran za organizaciju preventivnih pregleda.

Osnovna škola financira se iz državnog proračuna, 
no Općina Čavle od svog osnutka pomaže školi pri 
nabavci opreme ili pri održavanju zgrade, a sve s ciljem 
da se poprave uvjeti našoj djeci. U okviru školstva 
potrebno je navesti i stipendije. U 2007. godini sti-
pendiramo 22 učenika srednjih škola i 25 studenata.

Ove godine započela je s radom javna ustanova 
Dječji vrtić Čavlić u kojem je zbrinuto oko 80-tero 
djece predškolskog uzrasta. Financiranje ove ustanove 
planirano je u iznosu od 930.000 kuna, u čemu je 
planirano i 150.000 kuna za boravak djece u drugim 
vrtićima.

Jedan od rashoda u proračunu je i financiran-
je općinske uprave. Ova godina je započela s osam 
službenika i jednim dužnosnikom (općinski načelnik). 
Ovaj broj ljudi ima zadaću «samljeti» sve umne 
i tehničke poslove kako bi se proračun i planovi 
oživotvorili.

Razgovarao: Z. Kurtović

Nada Luketić: Od 1994. godine Općinski proračun 
povećan 6,6 puta
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naselju Mavrinci (Baćina). 
Sva potrebna dokument-
acija je sređena, a projekt se 
nalazi pred fazom odabira 
izvođača radova. Postoje ve-
like šanse za sufinanciranje 
od strane države.

U dogovoru s KD Vodo-
vodom i kanalizacijom 
postignut je sporazum o 
financiranju izgradnje pet 
novih ogranaka za opskrbu 
vodom. Na taj način ubrza-
vamo izgradnju i polako rješavamo velike probleme 
koje su mještani imali u opskrbi vodom. 

Važno je spomenuti i planirana sredstva za izgrad-
nju komunalne infrastrukture za radne zone Gorica i 
Soboli. Tu su potencijali za nova radna mjesta, a od 
toga sve kreće.

U ovoj godini planira se izgradnja 4-6 dječjih 
igrališta, a početak njihove realizacije zavisi o 
dobivanju suglasnosti na projekte. Natalitet u našoj 
općini je dobar. Godišnji prirast prosječno se kreće 
oko 70 novorođenih. Toj djeci potrebno je osigurati 
mjesto za igru.
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IZ DNEVNOG REDA

OPĆINSKO VIJEĆE 

POSLJEDNJI OTPIS DUGA NEUREDNIH PLATIŠA

Kraj neplaćanju komunalne naknade
Stupanjem na snagu novog ovršnog zakona situacija s naplatom komunalne naknade se 
bitno mijenja, pa više nitko ne može računati na neplaćanje i zastaru.

Zakonom o komunalnom gos-
podarstvu utvrđeno je da se 
prihod od komunalne naknade 

mora trošiti za održavanje komu-
nalne infrastrukture, odnosno cesta, 
javne rasvjete, zelenih površina i 
groblja. U Općini Čavle koeficijenti 
za izračun ove naknade vrlo su ni-
ski. Razlog tome je stav Općinskog 
vijeća da se, s jedne strane, pravne 
i fizičke osobe suviše ne opterećuju 
davanjima, a sa druge strane da je to 
jedan od uvjeta privlačenja novih in-
vestitora na ovo područje.

Unatoč tome dosad je naplata 
komunalne naknade za stambene 
prostore, za razliku od naplate za po-
slovne prostore, bila vrlo slaba. Zbog 
toga je Općinsko vijeće na posljedn-

joj sjednici donjelo odluku o otpisu 
543.646 kuna duga (uključujući i 
zatezne kamate) koji ide u zastaru, a 
odnosi se na razdoblje od 01. siječnja 
1997. do 31. prosinca 2003. godine.

Naravno, kaže članica Poglavarst-
va za financije Nada Luketić, posto-
jala je i mogućnosti prisilne naplate, 
ali je zbog niske naknade (primjerice 
za stan od 50 m2 mjesečna nakna-
da iznosi 12,25, a godišnja 147,00 
kuna) pokretanje ovršnog postupka 
ili tužbe u startu bilo mnogo sku-
plje. No stupanjem na snagu novog 
ovršnog zakona situacija se bitno mi-
jenja, pa više nitko ne može računati 
na neplaćanje i zastaru.

Svi smo dužni, nastavlja gospođa 
Luketić, plaćati ovu naknadu ukoliko 

želimo održati i poboljšati postojeći 
standard komunalne infrastrukture. 
Nije solidarno, pa ni pošteno, da 
jedan dio stanovnika plaća, a drugi 
ne. Postavlja se pitanje s kojim pra-
vom oni koji ne plaćaju komunalnu 
naknadu traže promjenu žarulje na 
javnoj rasvjeti, krpanje jama na ner-
azvrstanim cestama ili neku drugu 
uslugu koja se financira iz sredstava 
komunalne naknade. Po tome ispada 
da neplatiše kradu od platiša. To je 
po mom poimanju stvari  sramotno, 
pogotovo što analize pokazuju da 
se radi o stanovnicima koji se po 
ničemu ne mogu svrstati u socijalno 
ugroženu kategoriju stanovništva. 

 Z. Kurtović

OPĆINSKO POGLAVARSTVO 

Kao i prošlih godina Općinsko 
poglavarstvo pomaže postojećim, 
ali i novim poduzetnicima. Naime, 
Općina Čavle objavila je natječaj 
za dodjelu poduzetničkih kredita 
u 2007. godini, a natječaj će biti 
otvoren do studenog. Na natječaj 
se mogu javiti poduzetnici koji 
sjedište obrta imaju na području 
Općine Čavle i koji u većinskom 
vlasništvu imaju 50 posto obrta, 
malog i srednjeg trgovačkog 
društva, zadruge, profitne ustanove 
ili obiteljskog gospodarstva, kao i 
fizičke osobe u slobodnom zani-
manju.  

Krediti se mogu koristiti za 
kupnju građevinskog zemljišta u 
poslovne svrhe, kupnju, izgradnju, 
uređenje ili proširenje poslovnog 

objekta, nabavku opreme ili po-
jedinog dijela opreme, ulaganje 
u razvoj poljoprivrede, nabavku 
prijevoznih sredstava u funkciji 
poduzetništva ili kao obrtna sred-
stva u funkciji investicije, ali u 
iznosu do 30 posto vrijednosti uk-
upne investicije. Prema uvjetima 
natječaja, dodijeliti se mogu dvi-
je vrste kredita – za investicije u 
iznosu do 40 tisuća eura, ili za tra-
jna obrtna sredstva u iznosu do 10 
tisuća eura. I ove godine Općina 
Čavle sredstvima proračuna sub-
vencionirat će kamatu od dva 
posto, pa će kamatna stopa u 
konačnici za obje vrste kredita 
iznositi 4 posto godišnje. Jed-
nokratna naknada banke je jedan 
posto iznosa odobrenog kredita, a 

rok otplate je do sedam godina, uz 
godinu dana počeka. 

Prijave zainteresiranih za 
poduzetničke kredite primaju se 
do 31. listopada ove godine, a od-
luku o odobrenju kredita, koji će 
se realizirati putem Croatia banke 
Rijeka, donijet će Općinsko pogla-
varstvo Čavle. U 2006. godini odo-
breno je 12 poduzetničkih kredita 
u ukupnom iznosu od 1,485 mili-
juna kuna .

                                   S.B.C.

Povoljniji krediti poticaj poduzetnicima

Seminar u ožujku
Tijekom ožujka Općina Čavle 

organizirati će za zainteresirane 
poduzetnike informativno-eduka-
tivni seminar o kreditnim potica-
jima.
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KOLUMNA

ČA....ČA....ČA....

Grobnišćini raste cijena
Moran priznat da mi se va zadnje vrime najviše pjaža to ča se na Čavju, a i na celu 
Grobnišćinu, sad jako brzo dojde, a i v Riki si začas. Grobnišćina j’ se više na cijeni, ali to 
j’ mač z dve oštrice

Kad su me pitali bin ča 
napisal za Gmajnu, za-
pravo kad me j’ to pitala 

glavna urednica Sandi Bujan 
Cvečić, s kun se znan još otprvo, 
aš smo fala Bogu kolege već fanj 
let, nisan mogal odbit takovu 
ponudu. Ma morda san i mogal, 
aš i ovako iman preveć dela, 
ali nisan smel. Ča bi rekli moji 
Grobničani kad bi čuli da niman 

ni vrimena ni voje za par besed va ‘von našen no-
von općinskon glasilu? Ionako san se već naslušal 
(zasluženih) kritik da san se malo preveć odmaknul 
od rodnoga kraja i sega ča se va njen zbiva.

Ali, pušćajmo sad to, kod prvo bin tel pozdravit 
to ča j’ naša Općina Čavja odlučila pokrenut Gma-
jnu. Pravo na informaciju, točnu i na vrime, danas 
je jedno od osnovnih, kako bimo rekli, postulatih 
demokracije. Bez toga se više ne more naprvo, a 
kamo pak va Evropu kadi nan je navodno cilj. Z 
druge strane, i Općina Čavja j’ va vih četrnajst let 
postala jedna ozbiljna institucija ka već raspolaže i 
s puno soldih i s puno moći, a judi imaju pravo znat 
kako se to i va ke svrhe troši. Va ton smislu, nadan 
se da će Gmajna ispunit svoju funkciju.

Prvo tu leh tamo
No, kako ja vidin našu općinu? Moran priznat 

da mi se va zadnje vrime najviše pjaža to ča se na 
Čavju, a i na celu Grobnišćinu, sad jako brzo dojde. 
Kako delan va Novon listu, a to j’, verujen da si 
znaju, na Mlaki, samo se dignen gori na Škurinje 
(ili na Zamet), ukopčan na zaobilaznicu i za čas 
san va centru Čavje, a onda i va mojih Sobolih. Još 
lagje se dojde v Riku, samo se z onun novun cestu 
pu Kemetala hitite na autoput i za deset minutih 
ste v Riki. Je da su nas malo zeznuli z ovin novin 
rešenjen na Orihovici, ali valda će i to z vrimenon 
rešit. Tel san reć da j’ ta nova cesta ča j’ storena 
pred par let, zajedno z onun petljun va Cerniku, 
fanj približila grobnički kraj i Riki i Bakru i da j’ 
danas bivat na Grobnišćini neč sasma drugo nego 
do pred par let. Prvo si za poć v Riku i doć nazad 
doma moral zgubit pol dana, a sad si, ono ča se 
reče, prvo tu leh tamo.

Piše: Dražen
HERLJEVIĆ

Znan da će niki reć da ča ja to sad govorin kad 
je stara cesta od Orihovice do Čavje raskopana radi 
te sakramenske kanalizacije ča nan ju financira, ne 
znan točno da Svjetska al Evropska banka. Veru-
jte mi, i meni to gre na živci. Dojdeš do Svilnoga, 
tamo na noj ravnini priko putza bivšega Betongra-
da, pa te ferma prvi semafor. Onda pasaš Svilno, pa 
te va Kosorcih ferma drugi semafor, a onda kad već 
misliš da si se zivukal zote gužve, još te isto čeka i 
na vrh Čavje. A ono ča j’ najgore, kad god projden 
meni se čini da va tih kanalih baš niki ne dela. Tu 
i tamo jedan bager neč čačka, dva tri radnika okol 
njega i to j’ se. Zato ni ni čudo ča to traje pol leta, 
ako ne i više. Tako bi saki mogal. Ali zato ja i gren 
po autoputu, aš se brže dojde i manje živcih zgubi.

Ta njihova urbanizacija
Moren van reć da i tuji judi se više uviđaju tu 

prednost i da se se više interesiraju za tereni i kuće 
na Grobnišćini. U odnosu na niki drugi kraji, cijene 
još nisu šle do neba (iako ni to neće dovijeka durat), 
a danas kad je saka sekunda dragocjena, ni sejedno 
si doma za kvarat ure, al za uru. Evo, za primjer, va 
kastavskon i halubajskon kraju se j’ zadnjih let tu-
liko toga storilo, ćeš kuć, ćeš poduzeć, a opet dokli 
dojdeš gori zgubiš puno više vrimena. I ne pjaža mi 
se uopće ta njihova urbanizacija, ti stani i te kuće 
na tri-četiri kata delaju se takoreć na sakon koraku, 
va sakon dolcu i dolčiću, na sakoj ledini, samo da 
se čim više zaradi. Ne znan kakov je to gušt pobić 
z grada i onda opet doć bivat va niku zgradu kadi 
su još kuliki drugi. Imaš dolac, a nimaš privrat. Pa 
ča ni onda boje va neboderu?

Sa srića, pu nas na Grobnišćini ta stanogradnja 
ili apartmanizacija još ni zela takovoga maha, ča ne 
znači da se ne tribamo bat tih i takovih investitorih, 
aš slobodnoga prostora j’ se manje, a pohlepe i žeje 
za brzun zaradun se više. Morda bi i nan, baren 
preventivno, trebal kakov grobnički ogranak Eko 
Kvarnera, da očuvamo naš okoliš. Ne znan kako j’ 
ta stvar rešena va Prostornon planu Općine Čavja, 
ali ja se nadan da će naši općinski oci vodit računa 
o tomu. Grobnišćina će bit se više na cijeni, ali ja 
mislin da ne triba ni reć da j to’ mač z dve oštrice.
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PLANOVI

URBANISTIČKI PLAN UREĐENJA «CENTAR ČAVLE»

Prvi korak prema suvremeno uređe-
nom naselju i ugodnom stanovanju
Prioritet istaknut urbanističkim planom uređenja naselja Čavle je osiguranje kvalitetne 
prometne i komunalne infrastrukture, te mogućnosti pristupa pojedinim novim građevinskim 
česticama.
Prema zamisli predlagatelja nova prometnica od benzinske crpke do kapelice uz cestu za 
Grad Grobnik bila bi u funkciji oživljavanja stambene izgradnje u samom centru naselja 
Čavle, a imala bi isključivo lokalni karakter.

Naselje Čavle je administra-
tivno općinsko i manje re-
gionalno središte. Početkom 

2004. godine Općina Čavle je na-
ručila izradu njegova urbanističkog 
plana uređenja, pri čemu je utvrdila 
da on treba ponuditi cjelovit, prove-
div i suvremen koncept stanovanja. 

Prijedlog ovog plana izradila 
je, na temelju Prostornog plana 
uređenja Općine Čavle, a sukladno 
Zakonu o prostornom uređenju i 
pratećim podzakonskim aktima, 
tvrtka Randić-Turato iz Rijeke. U 
nastavku dajemo osnovne naznake o 
njegovu sadržaju i donošenju.

Sadržaj i postupak: od
izrade prijedloga do
usvajanja 

Urbanističkim planom uređenja 
“Centar Čavle” određeni su 
– poštujući uvjete i smjernice 
utvrđene Prostornim planom – pro-
storna organizacija ovog područja, 
uvjeti gradnje i uređenja stambenih i 
drugih građevina, te uvjeti gradnje i 
uređenja prometnica, javnih površina 
i infrastrukturnih građevina.

Propisana procedura izrade ovog 
plana ima više faza. Koncem prošle 
godine završila je treća faza, izrada 
Prijedloga Plana za javnu raspravu 
s prijedlogom Odluke o donošenju 
Plana. Nakon javne rasprave slijedi 
izrada Konačnog prijedloga Plana za 
pribavljanje suglasnosti, te predaja 

Sadašnje stanje prostora: 
bez elemenata funkcional-
nog zajedništva

Dosadašnja izgradnja u prostoru 
naselja Čavle, koji obuhvaća oko 62 
ha, uglavnom se svodila na obiteljske 
stambene objekte uz glavne ceste, 
dok je ostali dio rastao pojedinačno, 
točkasto ili u najboljem slučaju frag-
mentarno. 

Razvoj bez elemenata funkcio-
nalnog zajedništva rezultirao je 
izostankom optimalne infrastruk-
turne i prometne mreže, nedostat-
kom građevina javne i društvene 
namjene, izostankom zelenih i rek-
reacijskih površina, te nedostatkom 
vizije budućeg razvoja. 

Danas ovo područje predstavlja 
infrastrukturno neopremljeni pros-
tor kojim prolaze dvije javne ceste 
županijskog i jedna državnog ran-
ga. Ulična mreža, zbog nedostatne 
širine, neuređenosti, prevelikih nag-
iba, nepreglednih zavoja i križanja, 

Ciljevi plana: osmišljava-
nje društvenih funkcija 
naselja

Prioritet istaknut ovim planom 
je osiguranje kvalitetne prometne 
infrastrukture koja treba omogućiti 
kvalitetnu povezanost pojedinih 
dijelova naselja, dobru komunalnu i 
infrastrukturnu opremljenost naselja, 
a ujedno i omogućiti pristup do poje-
dinih novih građevinskih čestica.

Plan predviđa razvoj nedostatne 
javne i društvene funkcije naselja, 
kvalitetniju artikulaciju javnog 
prostora koji se gradira od javnog 
parka do vrta-odmorišta, te razvoj 
sportsko-rekreacijskih programa kao 
kvalitetnu nadgradnju obiteljskog 
stanovanja.

Posebno se ističe potreba 
osmišljavanje mreže pješačkih pute-
va, kako u koridoru prometnica, tako 
i izdvojenih šetališta kroz javne ze-
lene površine te stambene dijelove 
od šumovitih predjela do samog 
centra naselja. Pritom se planiraju i 
biciklistički koridoru uz dio rekon-
struirane prometne mreže. 

usvojenog elaborata UPU “Centar 
Čavle”.

Ovaj plan uređenja usvaja 
Općinsko vijeće Općine Čavle na 
prijedlog Općinskog poglavarst-
va. Prijedlog se izrađuje nakon 
usuglašavanja primjedbi i prijed-
loga iz prethodne i javne rasprave, 
a samoj Odluci o donošenju Plana 
prethodi prikupljanje zakonom pro-
pisanih suglasnosti i mišljenja. 

nema potrebne tehničke uvjete za 
prihvat prometa planirane izgradnje. 

S druge strane, prostor obuhvaćen 
ovim Planom danas je prometno 
relativno dobro povezan s gradskim 
područjima preko čvora ˝Čavle˝ i 
glavne državne ceste (autoceste) 
koja tangira naselje Čavle. 
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Na Hrastenicama počela s
radom Škola boćanja

U Boćarskom domu na Hras-
tenicama počela je s radom 
Škola boćanja. Njezin voditelj 
je poznati riječki boćarski trener 
Čedo Vukelić. Trenutačno školu 
polazi 21 učenik, od čega 15 
dječaka i 6 djevojčica. Svi su oni 
učenici Osnovne škole Čavle 
i to od 9 do 13 godina. Interes 
koji su djeca pokazala najbolje 
govori u prilog tomu da boćanje 
ima svoju budućnost, a nedavno 
izgrađeni Boćarski dom na Hras-
tenicama- svrhu.

S.B.C.

Nižu se inozemni uspjesi 
mladih skijašica trkačica

Nina Broznić, kadetkinja 
Trkačko- skijaškog kluba Ri-
jeka- Čavle osvojila je brončanu 
medalju na Zimskim igrama 
mladih u austrijskom Hinter-
stoderu. Nina je do bronce sti-
gla u ekipnom sprintu zajedno 
s kolegicom iz reprezentacije 
Vedranom Malec. Ovaj uspjeh 

još je značajniji ako uzmemo 
u obzir da je Nina Broznić 
najmlađa članica hrvatske nor-
dijske reprezentacije. Veliki us-
pjeh ostvarile su i sestre Elena i 
Petra Srića također članice TSK 
Rijeka- Čavle, koje su na Topo-
linu osvojile šesto, odnosno sed-
mo mjesto. Bravo djevojke! 

S.B.C.

Centar Čavle: UPU preduvijet za bolju komunalnu i
infrastrukturnu opremljenost

Javna rasprava: glavne 
primjedbe na izgradnju 
novih lokalnih prometnica

Koncem 2006. godine održana je 
javna rasprava o prijedlogu Plana. 
Tijekom rasprave došlo je, prema 
riječima člana Poglavarstva Ervi-
na Bure, do određene polarizacije 
stajališta oko nekih planskih rješenja. 
To se prije svega odnosi na gradnju 
novih prometnica, a među njima na 
lokalnu prometnicu od benzinske 
stanice kod Doma Čavle do kapelice 
uz cestu za Grad Grobnik.

Prema zamisli nositelja izrade 
Plana, nastavlja gospodin Bura, spo-
menuta prometnica bila bi u funkciji 
oživljavanja stambene izgradnje u 
samom centru naselja Čavle, a imala 
bi isključivo lokalni karakter. Njena 

Usvojen DPU za vikend područje Mali Platak
Na sjednici Općinskog vijeća, održanoj 01. veljače 2007. godine, usvo-

jen je Detaljni plan uređenja vikend područja Mali Platak. Ovo područje 
obuhvaća oko 36 tisuća metara kvadratnih, a na njemu se već nekoliko 
decenija nalazi naselje s 32 kuće za odmor.

Jedina bitna promjena u odnosu na postojeće stanje je nova prepar-
celacija na sjeveroistočnom dijelu prostora. Razlog izrade novog Plana 
je regulacija neizgrađenih dijelova prostora na način da se ispoštuju svi 
zahtjevi iz Prostornog plana Općine Čavle kao i sve datosti terena.

Z. Kurtović

izravna posljedica bila bi osigu-
ranje pristupa novim građevinskim 
česticama, bolja prometna pove-
zanost stambenih objekata uz cestu i 
veća vrijednost čitavog prostora. 

S obzirom da postojeća županijska 
cesta omogućava brži i sigurniji 
promet za vozila koja zaobilaze nas-
elje, predlagatelj smatra da ne postoji 
razlog strahu da će nova lokalna ces-
ta privlačiti «međulokalna» vozila i 
tako narušavati dosadašnji mir na-
selja. Osim toga, moguće je promet-
nim znakom na ulazima u ovu cestu 
istaknuti da je ona dozvoljena samo 
za lokalnu upotrebu. 

U tijeku je obrada svih prim-
jedbi i prijedloga izraženih u javnoj 
raspravi. Poglavarstva Općine Čavle 
i dalje potiče iznalaženje najboljih 
i općeprihvatljivih rješenja za sva 
sporna pitanja.

PLANOVI UKRATKO

Nina Broznić: Novi uspijeh 
najbolje sportašice Općine
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MESOPUST

ČUVARI TRADICIJE I PROMOTORI SVOGA KRAJA U
ZEMLJI I INOZEMSTVU 

Grobnički dondolaši brand 
Grobnišćine 
Leta 1999. okupilo se j dvajsetak entuzijastih  i krenulo najprvo va istraživanji po Grobnišćini. 
Povedali smo z starimi judi, ki ča o ton zna. 
Kamo god da nas pozovu,  nikad nismo ni nećemo pozabit ono ča moramo napravit doma 
i radi čega postojimo, a to j počet i finit sako leto Mesopust na Grobnišćini, poveda nan 
Aljoša Žeželić.

Kako naši 
stari po-
vedaju  i 

kako se zna još 
od pamtivjeka 
dondolaši su nas-
tali od potribe da 
se očuva domaće 
blago od saka-
kovih barbarih 

(indoevropska, azijska i arapska 
plemena), ki su dohajali se do 
našega područja. To su bili Tatari 
i Huni (12-13 stoljeće) pa kasnije i 
Turci(16.-17. stoljeće). 

Naši judi su se znali organizirat 
i  poć z blagon va goru, da bi bar 
nič očuvali od zla ko j zadesilo 
Grobnišćinu. Živeli su z blagon 
va šumi i čuvali ga od sih nedać, 
a to nisu bili samo vanjski bar-
bari, bile su to i dive životinje, 
kod ča su vuki, medvidi, risi,  kih 
je va ono doba bila puna šuma. To 
j bila vela borba za preživjavanji 
kako blaga tako i  judih. Va toj 
su se borbi judi obučevali tako da 
ča strašnije zgjedaju. Kod klobuk 
su stavjali kakovu glavu od blaga 
(brava ili krave) a to se sad zove 
KRABUJA, črnili su se po obrazu 
z popelon, v ruki su nosili kakov 
kolac, koren, sikiru, staru košćinu, 
palentar, škrebetalnicu. To se danas 
zove ŽUNTA, magari to na nikih 
dijalektih znači mišić, a pu nas se 
pak zna reć pu mesara “daj mi malo 
za juhu i za žuntu jednu kost”, to bi 
bilo kod jedan dodatak ili nič priko 

Pobigli su barbari i
šumsko blago  

Tako obučeni i parićani hodili 
su po cele noći, kad se je najdaje 
čulo, tako da je šumsko divo blago 
pobiglo čin daje od toga, a da ne 
govorimo da se j i tin stranin bar-
baron ledila krv va žilah od straha. 
Po danu njin  ni na kraj pameti ni 
bilo poć va goru ukrast ku ovcu. 

Tako se je grobnički puk branil i 

Piše: Aljoša
ŽEŽELIĆ

preživel od barbarih, a i od sih vo-
jsk ke su pjačkale po Grobnišćini i 
okolici. Potli toga kad ni bilo stra-
nih neprijatejih, dondolaši su isto 
to delali ali za plaću. Vlastelini ili 
zemjoposjednici (18. -19. stoljeće) 
su jih, pogotovo po zimi, plaćali 
da njin čuvaju domaće blago od 
divoga. 

Dondolaši su živeli va gori z 
blagon, a kad bi se spušćali, judi 
su se jih, a pogotovo dica, jako 
bali, aš su jako grdo zgjedali i jako 
rušili, ali isto tako kad su jih čuli 
znali su da dohaja  proleći i da će 
se počet rast i cvast. Tako da su oni 
bili i najavjivači lipših dan i bojega 
živjenja. 

Dondolaši na Riječkom karnevalu

mire. Na hrbat su stavjali ono ča su 
imeli, a to j koža od ovce a na sebe 
bi obiševali se čaj rušilo, kod ča su 
lonci, metalne late, dondole. 
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Dondolaši: obahajanje Grobničkih sel

MESOPUST

Desetak dondolaša 
zaslužno za to ča 
se užanca ni zatrla

Pedesetih let 20 st. 
to zanimanji za domaće 
blago j pomalo nestaja-
lo, aš se j na Grobnišćini 
iskorišćavala šuma i 
prodavala su se drva po 
celon svitu, kod jedna 
kvalitetna građa, tako 
da su pomalo nestajale 
vele šume. Divo blago 
se j valda na prsti moglo 
pobrojit, a ovac je ta-
man tuliko da se napravi 
sira za domaći judi, aš 
ni postojala nika ozbil-
nija proizvodnja.

Ondašnja politika 
isto to ni podržavala, aš 
su se bali judih ki nisu bacilali  za 
zakoni ki su onda vredili i da ni 
bilo dondolaših kod ča su poko-
jni Franjo Margetić-Lalić, pokojni 
Vazmoslav Vlah-Paškvanić, poko-
jni Ivan Rak-Diža, Miro Perušić, 
pokojni Vazmoslav Fućak-Vazme, 
Zvonko Haramija, pokojni Delimir 
Margetić-Zebić, Ranko Čabrijan-
Pančo i pokojni Marinko Jović-Frk 
običaj dondolanja na Grobnišćini 
bi se bil zgubil. Ovun prilikun njin 
se zahvajujen ča nisu popustili i 
ča su pedeset let dondolali kad to 
ni bilo jako društveno prihvatjivo. 
Ako se ki domišja još judih ki su 
š njimi dondolali, neka se javi, 
tako da proširimo popis pravih 
dondolaših.

Tako nikako dohajamo  do 
1996. –1997. leta, kad san počel 
šetat po Liburniji i gjedat ča i 
kako drugi zvončari delaju. Ono 
vrime djelovali smo va udrugi 
Čavjanske maškare ka j imela jako 
zapažene tematske maske kod ča 
su: Grobnički Vinetu, Grobnička 
Republika Karolina Riječka i do-
bar del judih va udrugi j prihvatil 
ideju da krenemo z jednun izvorno 
tradicionalnun maskun Grobnički 
dondolaši.

Grobnički kapric - danas 
imamo priko sto članih 

1999. leta okupilo se je nas dvaj-
setak entuzijastih  i krenulo najpr-
vo va istraživanje po Grobnišćini. 
Povedali smo z starimi judi ki su ča 
znali o ton. Došli smo do zakjučka 
da ondašnji dondolaši nisu imeli 
kod danas si iste brageše ni majice, 
leh da su obučevali staru strošenu 
robu poznopak i da su se stavjali 
na se, se do čega su mogli doć, aš 
je bila vela neimašćina i teško se 
je živelo. Čekalo nas je velo delo, 
napravili smo celu koreografiju, 
(i šli ju vježbat na Poje) napravili 
smo idejnu skicu maske i krenuli 
va nabavu dondolih, ovčjih kož, 
glav od brava i krav.

Judi su nas po Grobnišćini samo 
čudno gjedali i slegali z rameni, no 
mi smo imeli tako velu voju da se 
opće nismo obazirali  na oni ki nan 
se smiju. Imeli smo jasan cij-ob-
navjanji i održanji staroga običaja 
Grobnišćine. Na Riječkon karneva-
lu 2000.leta nas je bilo dvajsetak, 
ali smo po celon Korzu zazvonili 
kod da nas je sto. 

Bilo je sakakovih komentarih, 
od  Bili ste odlični samo tako nas-

tavite pa do  Ni to za vas, pustite se 
toga. Ti su tek napravili grobnički 
kapric i sin za inat smo rekli To j to 
i morat ćete se naučit na nas. Danas 
je Udruga grobničkih dondolaših 
najmnogobrojnija i najaktivnija 
udruga maškar na Grobnišćini. 
Ima priko sto članih. Od toga dice 
do 16 let imamo dvajsetak, a od 
ovoga leta moru bit člani i ženske. 
Magari ne smiju zvonit, moren reć 
da je zanimanja. 

Va ovih letih našega djelovanja 
moren reć da smo puno toga pro-
putovali. Bili smo na gostovanju 
va Poljskoj, Sloveniji, Makedoniji, 
a po Hrvatskoj i ovih naših krajih 
da i ne govorin. Na sih tih gos-
tovanjih more se reć da smo jako 
lipo dočekani i da smo se poka-
zali kod dobri promotori naše  
Grobnišćine. 

Dondolo na Tri kralja 
označilo početak
Mesopusta  

Ovo leto smo se po prvi put oku-
pili 06.01.2007. leta na blagdan Tri 
Kralja pu kuće pokojnoga Ivana 
Raka-Diže va Cerniku i službeno 
oprli mesopust 2007.

Nastavak na 14. stranici
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Grobnički Džingis Kan - Čavjanske maškare, Čavle

MESOPUST

 FOTO: Roni Brmalj

Kod ča vidite jako smo aktivni i to ne samo po zimi 
leh stalno gremo i na letnji karnevali. Aktivni smo 
člani i Europske udruge karnevalskih gradova, imamo 
svoju internet stranicu na adresi www.grobnicki.don-
dolasi.com. Već drugo leto zaredon uspješno va domu 
na Čavji držimo tanci po soboti,  organizirano se ja-
vjamo Crvenon križu za davanji krvi, više smo put do 
sad dali donacije za Dom umirovljenika i za obiteji 
ke nimaju nikakova primanja, a surađujemo i z simi 
udrugami na Grobnišćini.

I ča da van još rečen leh to da smo va vrlo krat-
ko vrime napravili jedan ozbijan prepoznatjiv brand 
za Grobnišćinu. Nonići, nonice, oci, matere, žene, 
pretrpeli ste jako puno s nami i zato se sin zahvajujen, 
pogotovo juden ki nas sako let va sakon selu dočekaju 
kod da dohajaju kraji. I još jedno velo hvala našen 
DVD-u Čavja i Općini Čavja aš bez sih tih dragih ju-
dih ni nas ne bi bilo.

Zato ja  vavik govorin sagdi smo bili, sega smo 
videli, ma j nalipše pozvonit po našoj Grobnišćini. 
ŽIVIO MESOPUST !

Donodlaši već u Europi - članovi
Europske udruge karnevalskih gradova 

13.01.2007.leta  Opiranje mesopusta 2007. Općina 
Čavja

14.01.2007.leta  Opiranje mesopusta 2007 Općina 
Jelenje

20.01.2007.leta kod i saki put do sad smo šli hodeć 
z Jelenja, priko Kopice na Halubajski karneval

27.01.2007.leta Napravili smo jednu velu feštu ka 
se već peto leto zaredon zove Grobnišćina zvoni. Ovo 
leto su nan bili gosti Kulturno umjetničko društvo 
ZVIR-Jelenji, Jelenske maškare, Škoromati- Podgrad 
(Slovenija), Brežanski zvončari- Bregi, Munski 
zvončari- Mune, Halubajski zvončari- Halubje. Bilo 
nas je tristotinjak i šli smo hodeć od Dražic do Čavje.

03.02.2007.leta bili smo va Jelenju na Jelenskoj 
balinjeradi

04.02.2007.leta bili smo na Platku na četrton po 
redu Maškaranon Platku

09.02.2007.leta bili smo na Krimeji
10.02.2007.leta naši Mići dondolaši su bili na 

Riječkon karnevalu i sin pokazali kako se to dela.
11.02.2007.leta bili smo na gostovanju va Kanalu 

ob Soči (Slovenija)
17.02.2007.leta Zvončarska smotra va Matujih
18.02.2007.leta bili smo na Riječkon karnevalu
20.02.2007.leta , utorak, obašli smo još jedanput 

Općinu Čavja  i zapalili pusta, aš je dosta toga skrivil.

Vesele slike s Riječkog
karnevala

Alibaba i 40 Grobničana - Mesopusna kumpanija
Grad Grobnik

Mrzla Grobnička noć - K.G. “Štolveri”, Grobnik
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IZ DNEVNOG REDA

Briga o prehrani 
dojenčadi 

Općinsko poglavarstvo donijelo je odluku o sufi-
nanciranju Savjetovališta za prehranu dojenčadi. Za 
tu namjeru izdvojiti će se 18.900 kuna. Od tog iznosa 
14.400 kuna  izdvojiti će se za nabavu adaptiranog 
mlijeka, a 4.500 kuna za usluge koje Savjetovalište 
daje mještanima Općine Čavle. Savjetovalište se na-
lazi u Rijeci u Cambierijevoj ulici. 

                                                         S.B.C. 

Nastavak suradnje s 
Čistoćom 

Općina Čavle s  Komunalnim društvom Čistoća 
sklopila je Ugovor o održavanju javno prometnih 
površina u ukupnom iznosu od gotovo 127 tisuća 
kuna. Taj ugovor obuhvaća pometanje javno promet-
nih površina, odvoz i zbrinjavanje otpada na površini 
od 928 tisuća četvornih metara za što će se odvojiti 52 
tisuće kuna. Uz to ugovorom je Čistoći povjereno pri-
kupljanje, utovar i odvoz komunalnog otpada ostav-
ljenog na javno prometnim površinama od nepoznatih 
počinitelja takozvanim grajferom. Za to će Općina 
izdvojiti 75 tisuća kuna. 

                                                                                   
    S.B.C.

OPĆINSKO
POGLAVARSTVO 

UKRATKO

Volonteri pomažu starijima
Općina Čavle sustavno provodi brigu o svojim 

starijim mještanima. Upravo s tim ciljem raspisan 
je natječaj za volontere za njegu u kući. Na taj način 
Općina se uključila u program međugeneracijske soli-
darnosti pod nazivom Volonterska skrb za starije os-
obe u lokalnim zajednicama, kojeg provodi Sindikat 
umirovljenika Hrvatske u suradnji s Ministarstvom 
obitelji, branitelja i međugeneracijske solidarnosti. Za 
volontere koji se prijave biti će organiziran tečaj, a uv-
jet za prijavu  zainteresiranih je položen vozački ispit 
B kategorije. Naime, nakon završenog tečaja volonteri 
će obilaziti starije, bolesne i nemoćne, zatim invalide i 
materijalno ugrožene osobe u njihovim kućama. 

                                      S.B.C.

JADRANSKI SLALOM 24. OŽUJKA
NA PLATKU? 

Pogledi uprti u prognostičke 
karte 

Skijaška sezona na Platku ove je zime počela tek 
29. prosinca. No, kako sa snijegom i visokim temper-
aturama niti ove godine nemamo sreće, u špici zimske 
sezone kada Platak ima najviše posjetitelja,  skijalište 
je bilo zatvoreno. I to upravo od 9. siječnja za vrijeme 
trajanja školskih praznika. Srećom od 27. siječnja 
situacija se popravila, pao je snijeg, spustile su se 
temperature i skijalište je ponovno otvoreno. Nadamo 
se da će tako ostati što dulje. Naime, za 23. ožujka 
najavljeno je održavanje slalomske utrke za Prvenstvo 
Hrvatske, a dan kasnije FIS utrka Jadranski slalom 
na kojem bi kao predvozačica trebala nastupiti naša 
snježna kraljica Janica Kostelić. Nadajmo se samo da 
će, za razliku od zime, proljeće donijeti snijeg i tem-
perature ispod nule. Barem na Platku.                                                        

   S. B. C.

Četiri nova vodovodna 
ogranka

U Općini Čavle u tijeku su radovi na gradnji novih 
ogranaka vodovoda. Izgraditi će se ogranci Cernik- 
Cernički vrh, vrijednost radova je 344 tisuća kuna, za-
tim Mavrinci – Bajta 131 tisuću, Halovac kod groblja 
297 tisuća te ogranak Cernički vrh- Cipica 349 tisuća 
kuna. Investitor je Komunalno društvo Vodovod i 
kanalizacija, a za gradnju tih vodovoda Općina Čavle 
izdvojila je 1,121 milijun kuna. Naime, odluku o grad-
nji ovih vodovodnih ogranaka i njihovom financiranju 
Poglavarstvo je donijelo kako bi se omogućila njihova 
brža izgradnja. U protivnom kada bi financijer  bilo 
Komunalno društvo Vodovod i kanalizacija gradnja bi 
čekala nekoliko godina. 

                                                               S.B.C.
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UKRATKO

IZABRANI NAJBOLJI SPORTAŠI U 2006. GODINI 

Laureati 2006. - Nina Broznić,
Vladimir Babić i NK Grobničan

Nina Broznić iz Trkačko- skijaškog kluba Rijeka- 
Čavle i Vladimir Babić iz Skijaškog kluba Grobničan 
najbolji su sportaši Općine Čavle u 2006. godini. 
Najbolji sportski kolektiv u prošloj godini je Nogo-
metni klub Grobničan.  Posebno priznanje za maso-
vnost dobio je Odbojkaški klub Grobničan, a za rad 
s mladim naraštajima Tae kwon doo klub. Odlučio je 
to Odbor za odabir najboljih među pristiglim prijed-
lozima. 

Naime, svi mještani i sportske udruge mogle su  
predložiti svoje kandidate uz obrazloženje i navođenje 
određenih sportskih rezultata. Osim sportaša iz 
sportskih klubova iz Čavala, prijaviti su se mogli  
sportaši i sportašice koji djeluju u drugim klubovima, 
ali imaju prebivalište na području ove općine. 

Podsjetimo za 2005. godinu najboljima su proglašeni 
Dean Ljubas član Triatlon kluba Rival, Nina Broznić 
iz Trkačko- skijaškog kluba Rijeka- Čavle te Ženski 

odbojkaški klub Grobničan.
S.B.C.

NASTAVLJA SE PROJEKT OBNOVE DERUTNIH STARIH KUĆA   

Općinska uprava u svoje nove prostorije u Čebuharovoj kući trebala bi preseliti
već tijekom ožujka

Ovih dana početi će radovi na adaptaciji čitaonice u 
Gradu Grobniku. Obnova predviđa kompletno uređenje 
vanjskog i unutrašnjeg prostora, krova, svih insta-
lacija te okoliša i kolnog odnosno pješačkog  prilaza. 
Građevina će nakon adaptacije imati dvije nadzemne 

etaže, suteren i prizemlje.  Arhitektonsko oblikovan-
je biti će usklađeno s  morfološkim osobinama ovog 
područja, a koristiti će se elementi autohtonog izraza 
odnosno karakteristični za tradicionalnu arhitekturu. 
U suterenu će biti smještene dvije društvene prostori-
je, sanitarni čvor, pomoćni prostor i spremište,  a u 
prizemlju osim čitaonice i sanitarnog čvora, tri pro-
storije će dobiti Udruge mladih i umirovljenika te 
političke stranke.

Ukupno građevina će imati 161 četvorni metar 
unutrašnjeg prostora te terasu od 16 četvornih meta-
ra, a moći će primiti oko 80 osoba. Cijelu investiciju 
financirati će Općina Čavle, a stajati će 920 tisuća 
kuna. Radovi bi trebali biti gotovi do sredine svibnja. 
Inače, na samom su kraju radovi na Čebuharovoj kući. 
Zgrada je uređena izvana i iznutra, a posljednji radovi 
obavljaju se na opremanju knjižnice. Općinska uprava 
u svoje nove prostorije u Čebuharovoj kući trebala bi 
preseliti već tijekom ožujka. 

                           S.Bujan Cvečić
                                                                   

Čebuharova kuća pri dovršetku, počinju 
radovi na čitaonici u Gradu Grobniku

NK Grobničan: Najbolji sportski kolektiv u 2006. g.

Čebuharova kuća obnovljena, u tijeku opremanje
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Velikan hrvatskog glumišta Špiro Guberina i načelnik Općine Čavle  Željko 
Lambaša  u prepunom gledalištu na Festivalu pučkog teatra

UKRATKO

OSNOVANA UDRUGA FESTIVAL PUČKOG TEATRA

Predsjednik FPT-a Robert Zaharija

Krajem prošle godine 
na inicijativu Općina 
Čavle i Omišalj os-

novana je Udruga Festival 
pučkog teatra (skraćeno FPT) 
sa sjedištem u Čavlima. Za 
predsjednika Udruge izabran 
je Robert Zaharija inače član 
Poglavarstva zadužen za kul-
turu, sport i obrazovanje u 
Općini Čavle. Potpredsjednik 
FPT-a je Damir Jakovčić, inače 
pročelnik za društvene djelat-
nosti Općine Omišalj, tajnica 
je Lidija Molnar, inače pred-
sjednica Dramske kumpanije 
Tavaloni, a blagajnica Katica 
Jakovčić direktorica Turističke 
zajednice Omišalj- Njivice. 
Ova zajednička Udruga je osno-
vama kako bi se pojednostavila 
organizacija i financiranje ovog 
značajnog projekta za cijeli kraj.  
- Naime, manifestacija Festival 
pučkog teatra ovoga će ljeta imati 

Svjetleći display – još jedan
korak ka boljem informiranju

Odlukom Poglavarstva, a 
u cilju što boljeg i pravovre-
menog informiranja mještana, 
na pročelju Doma kulture u 
Čavlima postavljen je digi-
talni svijetleći display. Osim 
datuma, sata i temperature 
na displayu će se objavljivati 
informacije iz Općinske up-
rave, vijesti iz sporta, kulture, 
zdravstva, socijalne skrbi i 
slično.  Investicija iznosi 
19.000 kuna. Na displayu ćete 
moći pročitati i informaciju 
kad izlazi Gmajna!  

                              S. B. C. 
      FOTO: Robert Zaharija Informativni display na pročelju Doma kulture 

već svoje 7. izdanje, a osnivanjem 
udruge omogućiti će se proširenje 
njegovog programa i veća kvaliteta, 

pojasnio nam je predsjednik FPT-a 
Robert Zaharija. 

                       S. Bujan Cvečić
            FOTO: arhiva 
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KULTURA

SAŽETI  PRIKAZ  TIJEKA  REVITALIZACIJE  GROBNIČKOG KAŠTELA

Od entuzijazma i velikog doprinosa 
Odbora za obnovu Kaštela do sustavne 
brige Općinskog poglavarstva 
Dosad uložena sredstva u obnovu Kaštela, zajedno s planiranim do 2009. godine, ukupno 
će iznositi 10,7 milijuna kuna. U tome sredstva općinskog proračuna čine 5,8 milijuna, a  
sredstva Županije i države 4,9 milijuna. 

Grobnički kaštel predstvalja 
kulturno povjesni dragulj 
Općine Čavle. Početkom 

80-tih godina prošlog stoljeća našao 
se, stjecajem okolnosti, na rubu pot-
punog urušavanja. Tada započinje, 
zahvaljujući grupi entuzijasta, nje-
gova revitalizacija o kojoj u 90-tim 
godinama brigu preuzima Općinsko 
poglavarstvo.  U ovom broju Gma-
jne dajemo sažeti prikaz devastacije 
i obnove Kaštela.

Kaštel do 80-tih godina prošlog 
stoljeća  

Grobnički kaštel u svom da-
našnjem obliku nastaje sve do 18. 
stoljeća. Smješten je na 482 metra 
nadmorske visine, na hrptu brežuljka 
koji se nalazi na južnom rubu 
Grobničkog polja. Tijekom povijesti 
prostor unutar njegovih zidina, kula 
i vrata služio je u različite svrhe, 
od prvotne obrambene do sjedišta 
općinske uprave između I. i II. sv-
jetskog rata. 

Najmanja briga poklanja mu se 
tijekom prošlog stoljeća, osobito od 
početka 50-tih do početka 80-tih go-
dina. U ovom razdoblju, u kojem su 
grobničke općine pripojene riječkoj, 
Kaštel je prepušten zubu vremena. S 
jedne strane njegov prostor stanovni-
ci mjesta ispunjavaju osnovnim 
sadržajima svakodnevnog života, a 
sa druge atmosferski utjecaji dev-
astiraju njegove sadržaje do nepre-
poznatljivosti. 

Revitalizacija do 2006. godine

Predstojeći radovi na obnovi

Usporedo s ulaganjem značajnih 
sredstava u obnovu ulagači vode 
računa i o njihovoj stručno planiranoj 
i kontroliranoj uporabi, s arheološkog 
i konzervatorskog stajališta. Njihov 
glavni cilj je maksimalno istražiti 
povjesne nivelete, oblike i komuni-
kacije pojedinih prostora, te ih ob-
noviti odgovarajućim postupcima i 
materijalima.

Od predstojećih radova izdvaja-
mo radove na obnovi Palasa Kaštela. 
Ovi radovi uključuju, među ostalim, 
konsolidaciju svih unutarnjih zidova 
prizemlja i sanaciju svih povjesn-
ih vrata. Pored toga, treba izraditi 
projekt infrastrukture i sanitarnih 
čvorova za prostor prizemlja i po-
druma. 

Palas smo izdvojili zbog njegove 
buduće namjene – atraktivan restoran 
– koja ima poseban ekonomski i 
društveni značaj za budućnost cijelog 
Kaštela. Od ostalih prioritetnih rado-
va izdvajamo iskapanje i arheološko 
istraživanje čitavog unutarnjeg 
dvorišta Kaštela, te rješavanje prob-
lema propuštanja oborinskih voda u 
veliki podrum (bivša Sokolana).

Z. Kurtović

Čišćenje ruševina i revitalizacija 
Kaštela započinju 1983. godine, na-
kon osnivanja Odbora za njegovu 
obnovu. Ovaj Odbor djeluje do 1992. 

godine, a vode ga Zdravko Čargonja, 
predsjednik, Boris Zaharija, zamjen-
ik predsjednika i Mira Valić, tajnica. 
Zahvaljujući njihovu entuzijazmu, 
znanju, upornosti i uspješnom ani-
miranju svih potrebnih čimbenika 
revitalizacija Kaštela je napredovala 
iz godine u godinu.

Nakon 1992. godine brigu o 
Kaštelu nastavlja najprije Odbor za 
obilježavanje 750. obljetnice boja s 
Tatarima na Grobničkom polju, za-
tim Katedra Čakavskog sabora za 
Grobnišćinu i napokon Općinsko 
poglavarstvo, odnosno njegov 
resor zadužen za investicije u ovo 
područje.

Do konca 2006. godine u obnovu 
Kaštela je uloženo, ili osigurano u 
općinskom proračunu, ukupno 5,9 
milijuna kuna. Pritom proračunska 
sredstava Općine Čavle čine 2,4 
milijuna, a potpore Županije i države
3,5 milijuna. 

Za nastavak radova do 2009. go-
dine planira se utrošiti još 4, 8 mili-
juna kuna, od čega se na sredstva 
općinskog proračuna odnosi 3,4, a na 
potpore Županije i države 1,4 miliju-
na. Time će ukupno ulaganje iznositi 
10,7 miliju-
na kuna, 
o d n o s n o 
u k u p n a 
s r e d s t v a 
općinskog 
proračuna 
5,8, a 
u k u p n a 
s r e d s t v a 
Županije i 
države
4,9 miliju-
na. Unutarnje dvorište Kaštela
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KULTURA

GRAD GROBNIK U PROŠLOSTI I SADAŠNJOSTI

Moj Grad – lijep mi je uvijek
Svi ga zajedno brižljivo čuvamo, ponekad i pomilujemo, pazeći dobro pri tom da cvijet nje-
gov koji ne slomimo, da svaki na vrijeme zaliven bude, da ne uvene…

Kada pomislim na Grad Grob-
nik nekadašnji, najčešće 
vidim sliku Grada iz djetin-

jstva, živoga i bučnoga, u koji su me 
svakoga prvoga svibnja vodili poko-
jni djed i baka. Razloga je za rado-
vanje odlasku u Grad bilo mnogo pa 
su u tolikoj mjeri i danas žive silne 
strepnje za iščekivanja eventualnih 
vremenskih neprilika, da se do po-
jedinosti sjećam svega što je trebalo 

odjenuti, obavezno novo, dakako, ako bude sunce…

Tanci na terasi va Gradu
Neće već daž padat, moremo poć put Grada…
Najželjeniji komentar, najdraža rečenica, glazba za 

dječje uši!
Nono j rekal da se gre… na samanj! 
Najprije na misu u grobničku Crkvu, a zatim obavez-

no na samanj, kamo se već otputila bliža ali i ona daljnja 
rodbina, što bi za nas djecu bilo jako važno jer će nan si 
oni kupit samanj. 

Kadi j Jure? 
Ni ga videt, a bil je na maši…
Si videla Dragu na maši?
San, ali ne moren njoj mahat dokli j plovan na oltaru 

i…potli se j nikamo zgubila med judi… 
Ja san videl Jožića…stal je pu predikalnice..
Ćemo jih videt na samnju… 
I doista, da se i htjelo, na samnju se nikoga nije mog-

lo izbjeći. Istresale su se tu pune vreće smijeha i iskrene 
radosti zbog susreta jer osim lijepih starih običaja da 
se jedni o drugima raspitaju, da se dozna tko se rodio, 
tko je umro ili tko se ženi, da se nešto zajedno pojede 
i popije koji žmuj Pu Šestanke ili gdje drugdje, prvi je 
svibnja, nakon zime i dijelom već obavljenih radova u 
polju, bio i dobrodošlica toplim i ljepšim danima. 

Ča su ti kupili za samanj? Ča ću ti ja kupit? 
Pitanja su to koja smo mi, djeca, jako dobro razumje-

la i očekivala. Iako nije bilo baš bogato doba, djeci se za 
samanj uvijek imalo: petešić, balica na laštik, punatape, 
granate, guslica, pupa…ajme, čega sve tu nije bilo, i što 
sve dječje srce nije ispunjavalo srećom?! 

Kasnije, kada su se stariji malo više zapričali pred 
gostionicom, napinjala sam uši osluškujući glazbu s ter-
ase i širom otvorenih očiju gledala parove kako plešu, 
uvijek s istim zaključkom: Neka, neka, i ja ću tamo gori 
tako tancat kad narasten!

Ta mi se želja nikada nije ostvarila. Kada sam 
odrasla, tanci na terasi va Gradu postali su dio grajske 
prošlosti.

Centar grobničke kulture i povijesnih
istraživanja  Grobnišćine

Prolaznost ovdje smisao gubi
i svaki trenutak ostaje vječan.
Kao da nikada ne umire ništa
mir ovih zidova postaje svečan.
Zato i nije slučajno da je prije više od petnaest godina 

u njemu svoje sjedište pronašao Odbor za obilježavanje 
750 godina grobničkoga boja s Tatarima, koji je ute-
meljio današnju Čakavsku katedru Grobnišćine. Grad 
Grobnik je u tih petnaest godina postojanja i uspješnog 
djelovanja grobničke Čakavske katedre uz pomoć niza 
programa postajao svojevrsni centar grobničke kul-
ture, ali i povijesnih istraživanja Grobnišćine preko 
svakogodišnjih znanstvenih skupova Grobnišćina: tra-
govi, znakovi i smjerokazi.

U grobničkome je Kaštelu danas pored ostaloga 
sjedište redakcije Grobničkoga zbornika redovnih 
i posebnih izdanja, te sada već u svijetu poznate 
Međunarodne likovne kolonije. Tu je jedna od najljepših 
galerija u Primorsko-goranskoj županiji i Zbirka su-
vremene likovne umjetnosti, a sjedište je tu i u svijetu 
glazbe već poprilično glasnoga Festivala Grobnička 
skala. 

Kada je 1993. godine Općina Čavle tadašnjom podje-
lom na lokalne jedinice između ostaloga naslijedila i 
grobnički Kaštel, pa tako i Čakavsku katedru u njemu, 
Općinsko se poglavarstvo našlo pred nimalo lakom 
zadaćom jer je naslijedivši Kaštel naslijedilo i brigu o 
njemu. Pa ipak, s dobrom se voljom i dogovorom uvijek 
sve može riješiti, te je 21. travnja 1994. godine sklopljen 
Ugovor o upravljanju grobničkim Kaštelom između 
Općine Čavle i Katedre Čakavskoga sabora, što se u 
sljedećim godinama pokazalo dobrim potezom, a svi 
su čelnici Općine Čavle do danas dokazali i dokazuju 
da je ostavljena im na čuvanje djedovina i njima vrlo 
dragocjen dar. 

Svi ga zajedno brižljivo čuvamo, ponekad i pomilu-
jemo, pazeći dobro pri tom da cvijet njegov koji ne slo-
mimo, da svaki na vrijeme zaliven bude, da ne uvene…

Možda je dovoljno reći samo: Moj Grad - lijep mi je 
uvijek!

Moj Grad je lijep 
kada se o jeseni
zašareni …

Piše: Vlasta
JURETIĆ

To su moja sjećanja na nekadašnji Grad, a daljnju 
i daleku prošlost Grada Grobnika oslikavaju sjećanja 
starijih, te zapisi, izvučeni iz starih arhiva i obrađeni od 
strane stručnjaka koji neumorno raspetljavaju grobničku 
prošlost. 
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STAJALIŠTA

Obilježja prepoznatljivosti
Općina Čavle zapravo je prepoznatljiva po ljudima-aktivistima, koji nebrojenim satima 
rada i djelovanja bilježe izvanredne uspjehe na mnogim poljima društvenog djelovanja.

Op ć i n a 
Č a v l e 
u “rije-

čkom prstenu” 
nije među naj-
jačima niti 
među najslabi-
jima, gledajući 
brojnost ljudi i 
snagu proračuna 
zapravo je neg-

dje u sredini! Ipak motreći kretanja 
i dinamiku cjelokupnih događanja 
može se vrlo razvidno prepoznati 
gdje su njene osobitosti naspram 
drugih Gradova i Općina. Razno-
likost jedinica lokalne samouprave 
u bližoj okolici Rijeke prepoznatlji-
va je bilo kroz šire regije ili mikro 
prostor, zavisno kako se gleda. Sto-
ga se govori o „kiriji“, „liburniji“, 
„kastavštini“, „grobnišćini“ i sl. te 
svaka od nabrojenih sredina nosi 
prepoznatljiv pečat. Općina Čavle 
zajedno sa susjednom Općinom 
Jelenje jest Grobnišćina  i uz male 
razlike prepoznatljivost je vrlo 
slična.

Šport i kultura
Na različitim manifestacijama 

čelni ljudi općinskih struktura 
vlasti znaju s ponosom govoriti; 
…naša Općina je prepoznatljiva po 
športu i kulturi…. i koliko je meni 
poznato takvim izjavama nitko 
ne oponira, što potvrđuje njihovu 
točnost!

Gledajući više od pola stoljeća 
unatrag, bilo je dosta društvenog 
rada i za ona vremena izvanred-
nih rezultata u športu i kulturi. 
Stjegonoša okupljanja bio je NK 
„Grobničan“ za mušku omladinu, 
za žensku mladež nadaleko pozna-
ti baletni studio Čavle pod vodst-

Piše: Arsen
SALIHAGIĆ

vom Frana i Sarite Mavrinac. No 
djelovao je i niz drugih udruga u 
kulturi i športu. Premda smo po 
mom skromnom mišljenju u toj 
sferi odskakali od drugih sredina u 
ondašnjoj Zajednici Općine Rijeka 
za većinu ljudi mi smo bili pre-
poznatljivi po „mesarima“ i „pre-
voznicima“. 

Formiranjem lokalne samou-
prave stvorila se platforma za 
poticaj naših iskonskih vrijednosti. 
Godine 1992. obilježava se 750-
godišnjica boja s Tatarima vrlo 
uspješno. Organizirana je veleb-
na priredba pod pokroviteljst-
vom prvog predsjednika RH dr. 
Franje Tuđmana na Grobničkom 
Polju. Plod te obljetnice je osniv-
anje Katedre čakavskog Sabora 
Grobnišćine, udruga koja predvodi 
čitav niz najznačajnijih kulturnih 
događanja. Brojne tiskovine, 
pokretanje lokalnog lista, osnivan-
je likovne kolonije, znanstveni sku-
povi, i mnoge druge manifestacije 
dale su biljeg prepoznatljivosti.

Gledano iz ugla športa pored NK 
„Grobničan“-a kao najstarije udru-
ge imamo ženski odbojkaški Klub 
„Grobničan“ koji se u relativno 
kratkom roku vinuo u I.a hrvatsku 
ligu, među najbolje odbojkašice 
Hrvatske. Rezultati TSK Rijeka-
Čavle kucaju na vrata olimpijske 
reprezentacije Hrvatske, godine 
2006. NK „Grobničan“ ugošćava 
NK „Dinamo“ u šesnaestini fi-
nala KUPA Hrvatske. Redovito u 
suorganizaciji s Općinom Omišalj 
održava se Pučki Teatar u Kaštelu 
Grada Grobnika, Grobnička Jesen 
završava autorskim festivalom 
„Grobnička Skala“ sa mladim neaf-
irmiranim pjevačima-amaterima, 
te luči izvanredne uspjehe kritike 

a izvedene pjesme uspješno drže 
visoka mjesta slušanosti na radio 
postajama hrvatskog Primorja i Is-
tre. Brojne uspjehe nisam navodio, 
ali i oni su pridonijeli da se nužno 
mijenjaju  mišljenja i kod onih koji 
nam nisu osobito skloni. Treba 
priznati da se vlasti lokalne sa-
mouprave niti u jednim trenu nisu 
oglušili na zahtjeve oko praćenja 
raznih kulturnih i športskih 
događanja, već su naprotiv poticali 
i hrabrili aktiviste u njihovim nam-
jerama. 

Evropska i svijetska
natjecanja

Tijekom gotovo petnaest go-
dina postojanja Općine nedvojbe-
no je promijenjen njezin „imidž“. 
To se osobito vidi pri organizaciji 
evropskih i svjetskih natjecanja 
koja se sve češće događaju u našoj 
Općini, s našim suorganiziranjem 
ili pod našim pokroviteljstvom. 
Gotovo svi funkcioneri, aktivisti, 
članovi Udruga troše energiju i 
vrijeme za korist društva gotovo 
bez naknade i time nude obilatu 
paletu raznovrsnih vrhunskih pri-
redbi priređenih uz malo utrošenih 
novaca.

Zbog svega navedenog mogu 
zaključiti da je Općina Čavle za-
pravo prepoznatljiva po ljudima-
aktivistima, koji joj nebrojenim 
satima rada i djelovanja donose 
plave zastave za najbolje orga-
niziran festival MIK, ili staju rame 
uz rame s ponosnim “halubjan-
cima” kada se na originalan način 
promovira povijesna baština naših 
predaka, ili kada se organizira vi-
soko rizična nogometna utakmica, 
ili…

IDENTITET OPĆINE ČAVLE
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SPORT

VEĆ DRUGU GODINU ODBOJKAŠICE MEĐU 12 NAJBOLJIH KLUBOVA U 
HRVATSKOJ 

Odbojkašice Grobničana – Prva liga!
Iz vlastite Škole odbojke iznjedrile su se neke od najboljih igračica u prvoj ekipi Čavjanke 
Marina Ban, Suzana Dujmić i Maja Banović. Danas su to 22- godišnje odlične igračice  
koje zajedno sa Riječankama Ivom Zdrilić kadetskom reprezentativkom Hrvatske i Amelom 
Curać ostvaruju pobjede i osiguravaju prvoligaški status Grobničana.

Odbojkaški klub Grobničan jedini je prvoligaški klub 
u Općini Čavle i to drugu godinu za redom. Entuzijasti su 
to koji u gotovo nemogućim uvjetima postižu zapažene 
rezultate. S  tajnikom kluba Tihomirom Crnkovićem 
razgovarala sam  neposredno pred utakmicu s Vukova-
rom na domaćem terenu. Bit će to 
derbi za bolji plasman na tablici, 
rekao je Crnković, jer upravo Vuk-
ovar i Grobničan dijele 8. i 9. mjes-
to. No, budući da su Grobničanke 
u studenom na gostujućem terenu 
svladale Vukovar 3:2, Crnković se 
nada da neće biti većih problema 
na predstojećoj utakmici.

- Ipak izgledno je da ćemo 
igrati Ligu za opstanak, ali ove 
godine smo jači i iskusniji nego 
prošle godine pa vjerujem da ćemo 
lakše osigurati ostanak među 12 
najboljih ženskih odbojkaških 
klubova u Hrvatskoj, rekao je 
Crnković.

Trenutno u klubu trenira stoti-
njak djevojaka. Naime, već od 1. 
razreda osnovne škole djevojke 
se uključuju u Školu odbojke. 
Četiri ekipe i to najmlađe kadet-
kinje, mlađe kadetkinje, juniorke i seniorke natječu se 
na prvenstvima osnovnih škola, državnim prvenstvima 
i slično. 

- Pomladak, odnosno 90 posto djevojaka dolazi nam iz 
Osnovne škole Čavle što nas jako veseli, kaže Crnković. 
U seniorskoj prvoligaškoj ekipi samo je pet djevojaka iz 
Rijeke, a većina, odnosno petnaest igračica je s područja 
Općine Čavle.  Prepoznala je naš rad Općina Čavle koja 
nas financijski pomaže i pokriva nam većinu troškova, 
na čemu im posebno zahvaljujemo, dodaje Crnković, jer 
sve nam je puno teže kad nemamo adekvatnu sportsku 
dvoranu.

U isčekivanju sportske dvorane  u Mavrincima 
prvoligaške utakmice igraju se u Delnicama     

Naime, prvoligašice iz Grobničana svakodnevno 
treniraju. Ponedjeljkom, srijedom i petkom u Osnovnoj 
školi Čavle, utorkom u teretani Sportman u Zastenica-
ma, a četvrtkom u sportskoj dvorani u Delnicama gdje 

se subotom održavaju prvoligaške utakmice. Treneri 
prve ekipe su Vlado Maglica i Marko Crnković. U klubu 
nema profesionalnih igračica, djevojke su uglavnom još 
studentice ili učenice.  Najmlađe odbojkašice u Školi od-
bojke imaju 7, a najstarija seniorka  34 godine. Iz vlastite 

Škole odbojke iznjedrile su se neke od najboljih igračica 
u prvoj ekipi Čavjanke Marina Ban, Suzana Dujmić i 
Maja Banović. Danas su to 22- godišnje odlične igračice  
koje zajedno sa Riječankama Ivom Zdrilić kadetskom 
reprezentativkom Hrvatske i Amelom Curać ostvaruju 
pobjede i osiguravaju prvoligaški status Grobničana. 

- U Delnicama su nas dobro prihvatili, ljudi nam 
pomažu. Zbog velikog interesa djece i u Delnicama smo 
pokrenuli Školu odbojke u kojoj trenira 30- tak djevojčica. 
Ipak voljeli bi da se u Čavlima izgradi dvorana. No, vje-
rujemo da hoće i to nas veseli. Nadam se da će Općina 
Čavle, koja nam je veliki oslonac, ove godine postaviti 
kamen temeljac za dvoranu u Mavrincima, a 2009. go-
dine da ćemo prvi put zaigrati u njoj. Bilo bi idealno da 
smo doma. Imali bi više publike, a ne bi ni morali stalno 
putovati. A možda bi se tada našao i neki sponzor koji 
bi omogućio dovođenje nekoliko pojačanja, zaključio je 
tajnik Odbojkaškog kluba Grobničan Tihomir Crnković. 

Sandi Bujan Cvečić 

OK Grobničan: Jedini prvoligaški klub u Općini
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Mesopusne crtice
Maske

- I što je sav ljudski život nego kazališni komad u 
kojem ljudi prekriveni maskama jedni pred drugima 
nastupaju i izvode svoje uloge...

(E. Roterdamski)
- Nečija maska nam ponekad govori više od nje-

gova izraza lica.
(O. Wilde)

- Kad bi nam nekom magičnom silom bilo dato 
čitati tuđe misli, prva bi posljedica bila raskid svih pri-
jateljstava. A druga bi mogla biti sjajna: pošto bi takav 
život bio nepodnošljiv, ljudi bi počeli istinski voljeti.

(B. Russel)
- Uvijek živi tako kao da te vide svi ljudi.

(Latinska)

Veselje
- U životu nema ničega što treba ozbiljno uzeti, 

osim radosti života. 
(M.M.Yogi)

- Ja se šalim tako da govorim istinu o ljudima, jer 
istina je često najsmješnija šala. 

(G. B. Shaw)
- Ne trudite se biti veseli, nećete uspjeti.

(G. B. Shaw)
- Smijeh je najbolja kozmetika za vanjštinu i 

najbolji lijek za nutrinu.
(Ph. Bosmans)

Mesopust I (Šaljiva lirska pjesma)
Mesopust je k vragu šal,
Se je žepe obašal!

Grobnički zbornik, br. 1

Mesopust II (Narodni običaj)
Kad su došle krabuje, si smo bižali ća! To su bili ju-

dini, ma čudesa! A bili bi skočili i k vragu! Su se pistili 
po jabukah i sakud a mi dica smo se bali pa smo pobigli 
ća. A užali su obući kažareti (to se j tkalo na Vodičajni, 
a va Kukujanih su bile stupe ke su to delale).

Te krabuje su bile grde, imeli su dugi zvonci i 
maske kod medvidi. Kad je Mesopust finil, su se šli 
rvat. Tu j bilo i mrtvih.

A ti zvonci su se šli kupit Zastenice, pa su niki užali 
dat i rasadišća (to njive) za ti zvonci štimani. To su 
na špagu držali ti zvonci. Kad su te krabuje šle priko 
Lubanja s Kastafšćine   simo na Grobnik, su si bižali. 
Spreda njih je šal komandant  s palicun, a drugi za 
njimi.

Grobnički zbornik, br. 1

 STANOVNIŠTVO MOZAIK

Vjenčani, rođeni
i umrli
U Općini Čavle u prošloj godini rođeno 70 
beba, a u pretprošloj 62.

U ovom broju objavljujemo statistički prikaz 
vjenčanih, rođenih i umrlih u Općini Čavle u 2006. i 
2005. godini, te u početnim razdobljima 2007. i 2006. 
godine. Nakon toga nastavljamo objavljivati imena i 
prezimena vjenčanih, rođenih i umrlih od mjeseca pros-
inca, odnosno studenog, 2006. godine.  

Usporedni prikaz 2006. i 2005. godine

Podaci u tablici obuhvaćaju: (1) vjenčane u župnim 
crkvama i u matičnom uredu Općine Čavle, (2) djecu s 
prebivalištem u Općini i (3) preminule koji su upisani u 
Matični ured Općine.

Usporedni prikaz 2007. i 2006. godine

���

���

������	 ����� ����� �����������
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Vjenčani 
Prosinac 2006.: Damir Svetić i Dragica Nikić
Siječanj 2007.: Zlatko Pergar i Martina Knežević, 

Dario Slavić i Ljerka Vukosavljević

Rođeni 
Prosinac 2006.: Emanuel Juretić, Čavle, Martina 

Grbeša, Cernik
Siječanj 2007.: Natali Butković, Cernik, Filip Žagar, 

Buzdohanj, Haris Neškić, Mavrinci. Mihaela Kovačević, 
Buzdohanj, Marcel Bujan, Čavle, Eni Žeželić, Čavle, 
Luka Bukša, Mavrinci

Umrli
Prosinac 2006.: Ljubomir Šupak, Grobnik, Antonija 

Čargonja, Podčudnić, Božidar Lukić, Buzdohanj
Siječanj 2007.: Stevan Bocka, Cernik, Ana Tomić, 

Čavle 
Veljača 2007. (do 20.): Marijan Ban, Cernik
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Odabrao: Z. Kurtović
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 ČAVJANSKI PUTOKAZ

Općina Čavle

Adresa: 51219 Čavle, Čavle 104  p.p.18
Tel: 250-282, 259-579, 259-095; Fax: 250-269,

Internet: www.cavle.hr

E-mail: poglavarstvo@opcina-cavle.htnet.ht

Broj stanovnika: 6.749, Površina: 85 km2

Dan Općine: 1. svibanj (parne godine), 24. kolovoz 
(neparne godine)

Naselja: Buzdohanj, Cernik, Čavle, Grobnik,
Mavrinci, Ilovik, Podčudnić, Podrvanj,
Soboli, Zastenice

Predsjednik Općinskog vijeća:
Josip Čargonja

Općinski načelnik i predsjednik
Općinskog poglavarstva: 
Željko Lambaša

Važniji telefoni
Zdravstvene ordinacije:
• Za odrasle: 259-624
  (Lučić M.), 259-868 (Linić V.)
• Za djecu: 259-644, 250-111
• Zubar: 259-527 

Ljekarna: 250-466 (Čavle)

Župni ured: 259-638 (Cernik),
250-150 (Grobnik)

Matični ured Čavle: 259-512

Osnovna škola 
• Čavle: 259-169, 259-570
• Grad Grobnik: 296-774

Dječji vrtić «Čavlić»: 259-513

DVD Čavle:  250-285

Dimnjačar: 549-080

Pogrebne usluge: 098/257-900

Komunalno društvo 
«Čavle» d.o.o.
Adresa: 51219 Čavle
Čavle 104

Tel: 545-313, 545-314, 

E-mail: kdc@ri.htnet.hr

Direktor: Gojko Sobotinčić

Resori Općinskog
poglavarstva:
Proračun i financije
* Nada Luketić

Socijalna skrb i primarna zdravst-
vena zaštita
* Ivan Kruljac

Briga o djeci, odgoj i osnovno ob-
razovanje, kultura i sport
* Robert Zaharija

Komunalna djelatnost, uređenje 
naselja, zaštita okoliša, prostorno 
planiranje, razvoj gospodarstva i 
poduzetništva
* Ervin Bura

Upravni odjel za lokalnu 
samoupravu i upravu

Pročelnica: Hedviga Sinko

Uredovno vrijeme:

• 8.30 – 11.00 (ponedjeljak,
srijeda, petak),

• 9.00 – 11.00 i 13.00 – 17.00 (utorak)
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 U FOKUSU

ODRŽANA NAJLUĐA UTRKA NA SNIJEGU

I maškare skijaju! 
Čak petstotinjak gostiju i sudionika okupio je ovogodišnji jubilarni 5. Maškarani Platak u 
organizaciji Turističke zajednice Općine Čavle i Radio Rijeke 

Jubilarni 5. Maškarni Platak održao se u nedjelju 
4. veljače na suncem obasjanom Platku i okupio pet-
stotinjak maškara sa cijelog Kvarnera. Manifestacija 
je to koju je organizirala Turistička zajednica Općine 
Čavle i Radio Rijeka. 

Sve je počelo oko 10 sati. Publika i sudionici na 
Platak su mogli doći i autobusom. Naime, u 9 sati bio 
je organiziran polazak autobusa s Delte i iz Čavala. 

Za sudjelovanje u utrci bilo je važno biti maskiran, 
imati neko prijevozno sredstvo ( skije, sanjke, traktor-
sku gumu, barku ili najobičniji lagaman ) te puno volje 
za ludom zabavom i smijehom. Biti najbrži, u ovoj 
jedinstvenoj zimskoj utrci nije presudno. Umjetnički 
dojam je ono što je publika u «ciljnoj areni» pljeskom 

i smijehom znala nagraditi.  Kao i žiri koji su činili 
Josip Krmpotić i Branka Malnar, ispred Radio Rijeke, 
te Željko Lambaša i Ervin Bura ispred Općine Čavle.

Mnogobrojnim sudionicima priključili su se 
neizostavni, kraljica Marijana Širola i meštar Toni 
koji je rekao da je i ova manifestacija pokazala kako 
se maškare odlično zabavljaju ma gdje bile. 

Predsjednik Turističke zajednice Živko Šupak,  
naglasio je kako je želja organizatora da Maškarani 
Platak dobije svoj fiksni termin tijekom maškaranih 
događanja, a najavio je i prvi ljetni maškarani Platak.  
Vrijednost manifestacije prepoznala je  Općine Čavle 
koja je bila pokrovitelj manifestacije, a njezin načelnik 

Slika sve govori

Željko Lambaša je rekao kako ona simbolično pred-
stavlja početak novog investicijskog zamaha na Plat-
aku koji će se realizirati uz pomoć Primorsko- goran-
ske županije, Grada Rijeke i Općine Čavle. 

Recimo i to kako bi organizacija ove manifestacije 
bila nemoguća bez truda suorganizatora a to su Dobro-
voljno vatrogasno društvo Čavle, Udruga Grobnički 
dondolaši, Veliki planinarski dom Platak i Žičare
Platak. 

S. Bujan Cvečić
FOTO Roni Brmalj 

Skijanje bez skija

Maškarani Čavlić na Korzu


